
1 
 
Píseň  334, 1.sl                                                            25.4.2021jm Jubilate 

Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho a Pána Ježíše Krista  

Lk1,68-9;72;74-5Pochválen buď Hospodin, Bůh Izraele, protože navštívil a vykoupil svůj lid a vzbudil nám 

mocného spasitele z rodu Davida, svého služebníka, slitoval se nad našimi otci a rozpomenul se na svou 

svatou smlouvu, abychom vysvobozeni z rukou nepřátel a prosti strachu jej zbožně a spravedlivě ctili po 

všechny dny svého života. 

Píseň 660 

Pane Bože, náš Otče, 
dal jsi nám i tento den s připomenutím, že smíme prožít své životy v radosti. Díky za to. Chceme tě v radosti 
chválit a děkovat za Krista, to on položil základ naší radosti. Děkujeme i za dar Ducha, který nás potěšuje, 
když dochází naděje a pomáhá, když chybí rada. Děkujeme za bližní, kteří pro nás tolik znamenají, ti 
nejbližší, ti, které zařazujeme mezi přátele, ti, které potkáváme. Děkujeme za zdraví, za schopnost pracovat 
a něco vytvářet, za život.  
Všechno, co je zlé a těžké, vkládáme nyní do tvých rukou. Jsou tam naše viny a strach o naše blízké a naše 
nemohoucnost a děsivé hučení mocností. Ty to, Pane Kriste, všechno uneseš a i za to děkujeme.  
Chvála buď tobě, Bože Otče, Pane Kriste, Duchu svatý. Amen 

1.čtení J 16,16-23 

Zanedlouho mě již nespatříte a zanedlouho mě opět uzříte. 

Někteří z jeho učedníků si mezi sebou řekli: „Co znamenají slova ‚zanedlouho mě nespatříte a 
zanedlouho mě opět uzříte‘ a ‚odcházím k Otci‘?“Říkali: „Co znamená ono: zanedlouho? Nevíme, o 
čem mluví.“ 

Ježíš poznal, že se ho chtějí otázat, a řekl jim: „Dohadujete se mezi sebou o tom, že jsem řekl: 
Zanedlouho mě nespatříte a zanedlouho mě opět uzříte? Amen, amen, pravím vám, vy budete 
plakat a naříkat, ale svět se bude radovat; budete se rmoutit, ale váš zármutek se promění v radost. 
Žena, když rodí, má zármutek, neboť přišla její hodina; ale když porodí dítě, nevzpomíná už na 
soužení pro radost, že na svět přišel člověk. I vy máte nyní zármutek. Uvidím vás však opět a vaše 
srdce se zaraduje a vaši radost vám nikdo nevezme. V onen den se mě nebudete již na nic ptát. 
Amen, amen, pravím vám, budete-li o něco prosit Otce ve jménu mém, dá vám to. 

Píseň  438 

2.čtení Ž 66 

Hlahol Bohu, celá země! Pějte žalmy k slávě jeho jména, jeho chválu šiřte chvalozpěvem. Řekněte 
Bohu: Jakou bázeň vzbuzují tvé činy! Pro tvoji nesmírnou moc se vtírají v tvou přízeň i tví nepřátelé. 
Ať se ti klaní celá země a zpívá ti žalmy, ať zpívá žalmy tvému jménu. 

Milí bratři a milé sestry, 

Tato neděle se jmenuje Jubilate, slavte, prokřikujte slavnostně, hlaholte, plesejte a je to podle právě 
přečteného žalmu, tedy jeho začátku. Dost možná by někoho mohlo napadnout, že jiné roky třeba byl 
důvod k radostnému prozpěvování, až poskakování, ale letos budeme hlaholit jen ztěžka.  

Připomeňme si učedníky, jak na tom byli podle prvního čtení z Jana. Moc tomu všemu nerozuměli, Ježíš jim 
říká, že mají zármutek, ale to se změní, ale oni v té chvíli ještě neměli tušení, jak mocný jejich zármutek 
bude. Jejich přítel a Pán bude popraven. To by bylo na rovině vzpomínky, na něco, co kdysi bylo a můžeme 
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se dojmout nad skupinou opuštěných, ale to je tak všechno. Jenže nás se ten zármutek učedníků týká jinak, 
jde o to, že Bůh zmizel ze světa, že se to jaksi nepovedlo, že jest pochybnost, zda to Bůh udělal dobře, jestli 
snad není příliš slabý. Nebo ztratil zájem nebo něco na ten způsob. Z toho plyne strašlivý zármutek a pláč a 
nářek, větší než na pohřbu.  

Avšak už v této chvíli, kdy je na to Ježíš připravuje, jim zároveň říká, že jejich zármutek se promění v radost. 
Aby si to dovedli představit, jak to asi bude probíhat, Ježíš používá obraz porodu. Nejdřív je to zármutek, a 
pak radost, důvody jsou pořád tytéž, jedná se o porod. Je to dosti velké trápení, ale má to smysl a vede to 
k narození nového člověka.  

Tak nějak to bude s Ježíšem, přišla jeho hodina ukřižování, a pak přišel onen den vzkříšení. Ano, onen den 
už byl, zanedlouho už uběhlo a naši radost už nám nikdo nevezme. Pochybujete? Připomeňme si učedníky 
z vyprávění o setkání se vzkříšeným, tam je ten přerod smutku v radost dost dobře popsán, ale jaksi to 
vypadá, jakoby do zármutku upadali i po všech těch fantastických setkáních a úžasných osloveních.  

My, kteří žijeme po onom dni, nebo možná se dá říct, že onen den stále trvá, žijeme v něm stále, a jsme 
vybaveni všemi zprávami o nádherné Boží péči, taky máme až příliš mnoho zdrojů zármutku. A přece stále a 
současně platí, že naši radost nám nikdo nevezme.  

Nastal onen den, nemusíme se ptát znova na to samé, už jsme to slyšeli a mnohokrát i uslyšeli, že je Bůh 
mocný a má o nás zájem, a přece se pořád znovu ptáme.  

Veliká radost, a přece zármutky, otázky i přes velká ujištění, tak to máme. Snad že by se dalo dotáhnout to 
Ježíšovo připodobnění k narození dítěte: je to veliká radost a je to úžasné a skvělé, ale vůbec to neznamená, 
že by zmizely starosti a zármutky. Naopak, ještě jich přibude.  

K téhle podvojnosti, „to i to“, nebo „ano, ale“, nebo „už a ještě ne“ zároveň, k tomu se báječně hodí žalm 
66, podle něhož má jméno tato neděle Jubilate, hlaholte, myslí se – hlaholte radostně. Výborně se hodí k té 
podvojnosti, protože my ještě zdaleka nejsme v situaci, kdy by nám vnější okolnosti dávaly důvody ke 
slavení a provolávání vítězství, ba naopak, zdá se, že možnosti, jak vyhrabat špatné zprávy, jsou 
nevyčerpatelné. Vnější nejsou, tak abychom se obrátili k těm vnitřním okolnostem a vnitřní radost z jistoty 
Kristova vítězství nad smrtí a vinou můžeme posílit čtením žalmu 66, o němž říkají kraličtí, že je to 
napomenutí k chvále Boha. 

Četli jsme v něm výzvu: Ať se ti klaní celá země, a k tomu rabíni dodávají: „Izrael se má chovat tak, aby 
vzbuzoval lásku a úctu v očích celého světa; potom ho budou národy obdivovat a radostně zajásají, když ho 
Bůh vykoupí. Slavné události z dějin Izraele budí důvěru, že v budoucnosti, když Bůh úplně vykoupí Izrael, se 
ještě ve větší míře zopakuje něco podobného.“  

„Izrael se má chovat tak, aby vzbuzoval lásku a úctu v očích celého světa.“ Necítí se církev křesťanská jako 
pokračovatelka Izraele? Nevztahuje na sebe mnohá zaslíbení daná Izraeli? Má se tedy i církev chovat tak, 
aby vzbuzovala lásku a úctu v očích celého světa? Takhle otázka nezní, správě položená otázka zní, ZDA se 
tak církev chová. Máme s celým staršovstvem za úkol promyslet, jak vidíme budoucnost našeho sboru, a při 
tom si uvědomit, k čemu tu náš sbor, ta malá součást církve, je. Tahle poznámka rabínů, že se věřící lidé 
mají chovat tak, aby vzbuzovali lásku a úctu v očích ostatních, a aby měli tolik naděje, víry a lásky, že by to 
bylo přitažlivé, ta bude k takovému uvažování velmi vhodná.  

Když zapochybujeme, zda máme na to, abychom splnili takový úkol, abychom poskytli takovou službu světu, 
nahlédněme opět do žalmu:  

Pojďte, pohleďte na Boží skutky, tím, co koná mezi lidskými syny, vzbuzuje bázeň. Moře obrátil v 
souš, řeku přešli suchou nohou; radujme se tady z něho! Věčně vládne svou bohatýrskou silou, 
pronárody sleduje svým zrakem. Odbojníci ať se nevyvyšují! Dobrořečte, národy, našemu Bohu, 
zvučně rozhlašujte jeho chválu. Zachoval nás při životě, nedopustil, aby nám uklouzly nohy. 



3 
 
Co Bůh dokázal kdysi, je nejenom zdrojem naděje, ale i její zárukou. Znovu připomínám rabínský výrok, že 
Slavné události z dějin Izraele budí důvěru, že se ještě ve větší míře zopakuje něco podobného. V žalmu se 
zpívá, že přešli moře i řeku Jordán suchou nohou. To se stalo při vyjítí z Egypta, a  vyjítí z Egypta je páteřním 
tématem Starého zákona, je to téma o cestě do svobody, o tom, že si Bůh přeje, abychom byli svobodní, a 
Kristus na to navázal ještě tak, že jsme svobodní i od svých vin a smrti. (U obojího opět platí ona 
podvojnost, je to tak, a přece se s tím potýkáme.) Všechno to už se stalo, a to je základem radosti a 
důvodem k slavení toho velikého Boha, který nedopustil, aby nám uklouzly nohy. Toto žalmové tvrzení 
považuje za velmi důležité právě ve chvílích, kdy stojíme na cestě blátivé, a při každém kroku hrozí, že se 
stane něco protivného nebo dokonce strašného. Obraz projítí moře nebo řeky suchou nohou vždycky 
odkazuje k něčemu, co je pro nás těžké, nepředstavitelné ke zvládnutí, ale Bůh může způsobit ten zázrak, že 
to zvládneme.   

Ano, zkoušel jsi nás, Bože, protříbil jsi nás, jako se tříbí stříbro: zavedls nás do lovecké sítě, těžké 
břemeno jsi nám na bedra vložil. Dopustils, že člověk nám po hlavách jezdil, šli jsme ohněm, vodou, 
vyvedl jsi nás však a dal hojnost všeho . 

Toto je vyznání žalmisty, jak on řeší otázku utrpení. Je to zkouška od Pána Boha, je to jeho dopuštění. O 
tříbení stříbra toho bylo napovídáno v kostelích již mnoho, takže každý návštěvník kostela již ví, že stříbro se 
dostává ze stříbrné rudy tavením. Před tím drcením a mletím. Nakonec se do těch vytavených kousků ještě 
mlátí kladivem. No, není to příjemné přirovnání, když si uvědomíme právě tyto skutečnosti. Pozoruhodné 
však je, že tím se získá cosi vzácného, cenného, užitečného. Bože, protříbil jsi nás, jako se tříbí stříbro. Mohli 
bychom takto uvažovat každý o sobě nebo i o naší církvi či sboru?  

Teď dojde v žalmu ke změně, už nemluví společenství, mluví jednotlivec: 

Vstoupím se zápalnou obětí do tvého domu, splním ti své sliby, jež moje rty vyslovily, jež v soužení 
vyřkla moje ústa. V oběť zápalnou ti přinesu to nejtučnější, s obětním dýmem z beranů připravím 
skot i kozly. 

I tady se pokračuje v myšlence na očištění, to byl smysl oběti. Rabíni k tomu říkají v souvislosti 
s vyhnanstvím, jedním z historického utrpení Izraele: „Raději si budeme cenit očistného účinku vyhnanství 
na naše duše než si na něj stěžovat.“ Považuji to za velmi odvážný a následování hodný postoj, ale ovšem i 
těžký, neboť stěžovat si je nepoměrně jednodušší. Žalmista pokračuje:  

Pojďte, slyšte, všichni bohabojní, budu vám vyprávět, co mi Bůh prokázal. Svými ústy jsem volával k 
němu, svým jazykem jsem ho vyvyšoval. Kdybych se snad upnul srdcem k ničemnosti, byl by mě 
Panovník nevyslyšel. Bůh však slyšel, mé modlitbě věnoval pozornost. Požehnán buď Bůh, že mou 
modlitbu nezamítl a své milosrdenství mi neodepřel . 

Čtení z Jana končilo Ježíšovým zaslíbením: Amen, amen, pravím vám, budete-li o něco prosit Otce ve jménu 
mém, dá vám to. Tak to bude. Žalm končí svědectvím: Požehnán buď Bůh, že mou modlitbu nezamítl a své 
milosrdenství mi neodepřel. Tak to bylo.  

Ještě žalmista zauvažoval, jestli by to bylo jinak, kdyby byl ničemník, podle kralických poznámek uvažuje 
takto: Bylo by to tak, „kdybych se v nepravosti kochal a zalíbilo by se mi v ní nebo v ní zarytě a urputně stál 
bez pokání? I svatí vidí mnoho nepravosti v srdci svém; avšak v ošklivosti je mají a pokání z nich ve jménu 
Krista činíce, za odpuštění prosí a vyslyšeni bývají.“ 

Tak nějak žalmista uvažuje, to mu přišlo na mysl, i nám by to tak mohlo přijít. Ale všimněme si, Ježíš v tom 
zaslíbení požehnaných proseb neklade žádné podmínky. A žalmista zase ví o milosrdenství, jak bychom se 
neměli spoléhat na to, že i na nás, kteří se nemáme nijak zvlášť čím pyšnit, i na nás Bůh myslí a počítá 
s našimi starostmi, které zrovna teď máme.  
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To je základ našeho slavnostního prokřikování, i když to bude prokřikování jen tiché, i když to bude víc 
podobné radostnému vydechnutí než volání a tanci. Snažíme se hledět ke konci našeho trápení, sledujeme 
možná čísla nakažených, jak se to všechno zlepšuje a už bychom si toužebně přáli, aby tato starost 
pominula. Jenže se vykulí zase další starosti. K těm našim osobním se přidávají takové ty státní a 
mezinárodní. Ještě to není všechno a zvykli jsme si už snad i na to, že se zase někde něco vyvalí. Tak to na 
tom světě je. Ještě nic neskončilo, ale  my už můžeme slyšet o tom, že to takhle mnohokrát bylo a Bůh své 
lidi nenechal napospas zlému. Podle toho smíme věřit, že to udělá zase.  

Kdosi, kdo skládal před tisíciletími žalm nám poskytl svědectví o naději:  

Hlahol Bohu, celá země! Pojďte, pohleďte na Boží skutky, tím, co koná mezi lidskými syny, vzbuzuje 
bázeň. Moře obrátil v souš, řeku přešli suchou nohou; radujme se tady z něho! Ano, zkoušel jsi nás, 
Bože, protříbil jsi nás, jako se tříbí stříbro, vyvedl jsi nás však a dal hojnost všeho. Pojďte, slyšte, 
všichni bohabojní, budu vám vyprávět, co mi Bůh prokázal. Požehnán buď Bůh, že mou modlitbu 
nezamítl a své milosrdenství mi neodepřel . 

Varhany           Oznámení   

Pane Ježíši,  
prosíme, dej nám radost lilií polních a ptáků, kteří si nedělají starosti. Dej, aby úzkost z našich vlastních 
minulých událostí byla převážena tvým odpuštěním, které už se stalo. Dej, aby strach z budoucnosti byl 
převážen nadějí, že budeš bydlet mezi námi, ty, který jsi dobrý a laskavý. Prosíme o to, abychom cítili sílu 
tvé milosti a aby to bylo na nás vidět.  
Stejně tě prosíme za všechny, na nichž nám záleží.  
Prosíme tě za tento svět, uzdrav jej. Prosíme, silou svého oživujícího Ducha pomoz lidem v jejich nemocech, 

bolestech, starostech a nouzi, v jejich slabosti a sešlosti, v jejich strachu a utrpení. Posilni jejich tělo a 

napřim jejich duši, aby odvážně čerpali novou sílu a s plnou důvěrou se spolehli na tvůj láskyplný doprovod, 

neboť ty žiješ a miluješ na věky věků. Amen 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé.  Přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na 
zemi.   Chléb náš vezdejší dej nám dnes.   A odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům.    A 
neuveď nás v pokušení, ale zbav nás od zlého.   Neboť tvé jest království i moc i sláva na věky. Amen 

1.pe2 15nTaková je přece Boží vůle, abyste dobrým jednáním umlčovali nevědomost 
nerozumných lidí. Jste svobodni, ale ne jako ti, jimž svoboda slouží za plášť nepravosti, 
nýbrž jako služebníci Boží. 

Buďte požehnáni  

Ve jménu našeho milujícího Otce,  

Ve jménu našeho bratra Ježíše Krista 

A ve jménu svatého Ducha! 

 Píseň  421 
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